
گزارش

نوای بینوایان

نوای بینوایان یا علی)ع( بود
نوای مسجد و محراب علی بود

نوای ملجم  شوم  ستمگر
زمان ضربت مولا، علی بود

نوای زینب کبرای غمگین
کنار سفره افطار علی بود

نوای مجتبی مولا حسین هم
کنار جسم بی جان یا علی بود

نوای ساقی دشت بلا هم
کنار جسم بابا یا علی بود

نوای فاطمه )س( آید ز جنت
یدالله و حبیب الله علی بود

نوای کودکان کاسه در دست
کنار خانه مولا ، علی بود

نوای کودکان پا برهنه
کنار نخل بی صاحب ، علی بود

نوای کودکان شام و کوفه
کنار سفره خالی ، علی بود

شریک درد و غمهای فقیران
به هر برزن به حق ، مولاعلی بود

نوای صاحب عصر زمان هم
دمادم یا علی و یا علی بود

نوای ذاکر دل خسته»سیرنگ«
شب قدرعلی ، مولا علی بود

»ایرانگرد 6«نوروز 1404 پخش می شود
جــواد قارایی از آغاز ضبط »ایرانگــرد 6« و زمان 
پخــش آن از تلویزیون خبر داد. او توصیه هایی نیز 
به مســافران نوروزی که قصد طبیعت گردی دارند، 

داشت.
جواد قارایی از آغاز تولید ششمین فصل از مستند 
»ایرانگرد« خبــر داد. این مجموعه برای پخش در 
نوروز 1404 آماده خواهد شد. قارایی در گفت وگو 
با تســنیم درباره روند تولیــد این فصل از ایرانگرد 
گفت: تصویربرداری »ایرانگرد 6« آغاز شده و برای 
پخش در نوروز 1404 آماده خواهد شــد. در این 
فصل به اســتان های مختلفی سفر خواهیم کرد و 
ایران زیبا از خراسان، سیستان و بلوچستان، ایلام، 

آذربایجان شرقی و یزد به تصویر خواهیم کشید.
کارگردان و تهیه کننده ایرانگرد درباره تفاوت های 
این فصل با ســری های قبلی گفت: مســیر ما در 
ســاخت مســتند ایرانگرد مشخص اســت، اما در 
ایــن فصل یک اتفاق جدیــد داریم و آنهم نمایش 
پیشرفت های کشور در اســتان های مختلف است. 
تلاش کردیم علاوه بــر نمایش جاذبه های تاریخی 
به پیشــرفت های همه جانبه این مناطق نیز نگاهی 

داشته باشیم.
قارایی بیان کرد: ایرانگرد 6 در 26 قســمت آماده 
خواهد شــد؛ 13 قســمت آن در نــوروز 1404 و 
13 قســمت دیگر در تابســتان 1404 روی آنتن 
خواهــد رفت. وی با اشــاره به اینکــه این روزها 
همراه با تیمش در سیســتان و بلوچستان مشغول 
تصویربرداری است، خاطرنشــان کرد: سیستان و 
بلوچستان را باید یکی از زیباترین و پرظرفیت ترین 
مناطق گردشــگری در ایران بدانیم. شما می توانید 
بکرترین سواحل شنی و ماسه ای را در این منطقه 
ببینید. ســواحل مکران در جوار دریای عمان یکی 
از مناطق بسیار زیباســت و خلیج گواتر مرز ایران 
و پاکســتان اســت. همچنین روستای »درک« در 
چابهار زیبایی های منحصر به فردی دارد که حتما 
در بخشی از ایرانگرد به آنجا خواهیم رفت. از سویی 
دیگر، مناطقی را داریم که دریا و کویر به تلاقی هم 
می رسند. علاوه بر اینها، در کنار مردمان خونگرم، 
مهربان و مهمان نواز بلوچ هســتیم که به جذابیت 

ایرانگرد 6 اضافه خواهند کرد.
قارایــی به مشــکلات مــردم و گردشــگران در 
سیستان و بلوچستان اشــاره کرد و گفت: منطقه 
سیستان علیرغم پتانسیل بسیار بالای گردشگری، 
با معضــلات زیادی نیــز روبه رو اســت که وقتی 
گردشگران آنها را می بینند، شوکه می شوند. برای 
مثال، بسیاری از گردشگرانی که با اتومبیل شخصی 
یا اتوبوس به سیستان می آیند، به شدت با مشکل 
ســوخت مواجهند و دسترسی به ســوخت بسیار 
ضعیف اســت. از مســئولین می خواهم که فکری 
به حال این مشــکل بزرگ بکنند. مشکل اساسی 
دیگــر در این منطقه خرابی راه ها و جاده هاســت. 
جاده های این اســتان سالهاست که خراب شده اما 
هیچ تعمیری روی آن صورت نگرفته است. همین 
موضوع خطرات بســیار زیادی را برای رانندگان به 

همراه داشته است.
 قارایــی توصیه هایی نیز به همه کســانی که قصد 
طبیعت گردی در ایام نوروز دارند، داشــت و گفت: 
قبل از هر چیز هر گردشــگری که وارد منطقه ای 
می شــود باید به فرهنگ اقوام و مردم آنجا احترام 
بگذارد، عــلاوه برایــن، آفرودبــازی در طبیعت، 
قاتــل گونه های گیاهی و جانوری اســت، چرا که 
وجود ماشــین در طبیعت به گیاهــان و جانوران 
آســیب جدی می زند. تنها در جایــی آفرودبازی 
می تــوان کــرد که هیچ پوشــش گیاهــی وجود 
نداشته باشــد. علاوه براین، گردشگران باید دقت 
 ویژه ای به »روشــن کردن آتش« و »زباله ریختن« 

داشته باشند.

ترنم احساس

» الزاماً حرف زدن یا فیلم  ســاختن درباره مثلا شب قدر یا 
موضوعی دینی، به معنای دینداری و خود دین نیست.  شاید 
آدمی را ببینی که خیلی هم نماز نخواند اما مدعی نباشــد و 
اعمالش هم خیلی بروز و ظهور نداشــته باشد و به جای آن 
رفتارش با مردم به گونه ای است که باید او را دیندار دانست 
و خود او به تنهایی بتواند موضوع فیلمی در این باب باشد.«

به گزارش ایســنا، همزمان با سالروز شهادت امام علی )ع( و 
شب های قدر ضرورت پرداخت مناسب به سوژه های دینی و 
مناســبتی، ما را به سمت برخی از اظهارنظر هنرمندانی که 
در این ســال ها در این زمینه منتشر کردیم برُد و امروز برای 

ضرورت و تاکید دوباره، برخی از آنها را مرور می کنیم.
اظهاراتی کــه کمی بالاتــر درباره ســینمای دینی مطرح 
کردیم را دو ســال قبل عبدالحسن برزیده کارگردان سینما 
با ایســنا مطرح کرد و درباره ساخت فیلم با مضامین دینی 
در ســینما و ســختی های آن نیز گفت: اصولاً کار کردن در 
زمینه دینی بسیار سخت است بخصوص آنکه حکومت، دینی 
است و همیشه ممکن است گاردی در مقابل این آثار وجود 
داشــته باشد، یعنی حتی اگر با عشــق و جان و دل هم کار 
کنید ممکن است از آن برداشــت پروپاگاندایی و حکومتی 
شــود به همین دلیل تفکیک این مسائل در ذهن مخاطب 
ســخت می شــود و اصلأ خیلی وقت ها مخاطب اثر را پس 
می زند. البته او حق دارد چون تبلیغاتی که در این باره شده 
خیلی وقت هــا نصیحت گرایانه بوده، نه از جنس هنر. خیلی 
وقت ها این نوع سینما )دینی( مثل واعظی بوده که روی منبر 
صحبت می کند، البته ممکن است که همه پای منبر بروند و 
به صحبت های یک واعظ گوش دهند اما قرار نیست وقتی به 
سینما می روند هم پای منبر بنشینند. آن ها توقع هایی دارند 

که اغلب برآورده نمی شود.
کارگردان فیلم »مزار شــریف« در ادامه خاطراتی را از یک 
معلم دینی با گرایشات مارکسیستی در دوران مدرسه خود 
در آبادان نقل کرد و ادامه داد: متاسفانه از گذشته تا امروز این 
تصور بوده که مثلًا در کلاس درس دینی باید صرفا بر مسائلی 
مرتبط با دین تمرکز شود و هر چه به دین مربوط است فقط 
در کلاس درس دینی باید یاد داده شــود و بقیه کتاب های 
آموزشی بویی از دین و دیانت نبرده اند. در صورتی که به نظرم 
اگر یک معلم به یک ســری ارزش ها و نیز تدین واقف باشد 
قطعا تراوشــات مغزی ای از او بروز خواهد کرد که »دینی« 
است و ما را »آدم« می کند. منظورم از دین به طور کلی است 
چون همه ادیان آمده اند که ما را آدم کنند. من در کودکی در 
آبادان زندگی می کردم و آنجا تبعیدگاه آدم های سیاسی بود 
و معلم های ما هم اغلب تبعیدی و سیاسی، گروهی مذهبی 
و گروهی مارکسیست بودند. دبیر دینی ام تعریف دیگری از 
درس داشــت  که مثلا نمازی طولانی را برای کلاسش باید 
حفظ می کردیم، اما از آن طرف یک معلم ریاضی داشتم که 
دینداری بیشــتری از او یاد گرفتم. حرفم این است که الزاماً 
حرف زدن یا فیلم  ساختن درباره مثلا شب قدر یا موضوعی 
دینی، به معنای دینداری و خود دین نیســت. شاید آدمی را 
ببینی که خیلی هم نماز نخواند اما مدعی نباشد و اعمالش 
هم خیلی بروز و ظهور نداشته باشد و به جای آن رفتارش با 
مردم به گونه ای است که باید او را دیندار دانست و خود او به 

تنهایی بتواند موضوع فیلمی در این باب باشد.

 فرصت اشتباه کردن در خلق آثار دینی 
به هنرمند داده نشده است

علیرضا رضــاداد از مدیران فرهنگی هم در نشســتی گفته 
است: ســینمای دینی با ظهور انقلاب اسلامی شکل گرفت 
و ســینمای نوپایی ســت، لذا فرصت تجربه وجــود ندارد و 
هنرمندان نیز حق اشتباه نداشته اند که این جزو موارد ناپسند 

مدیریت فرهنگی بوده است.
او معتقد است: سینمای معنوی می تواند وجوه مختلفی داشته 
باشــد که یکی از آن ها سینمای دینی و وجه مهم سینمای 
دینی توجه بــه بزرگان دین، ائمه)ع( و پیامبر)ص( اســت. 
در این حوزه ظرفیت بســیار اســت به این دلیل که نسبتی 
در ذات هنــر با معنویت وجود دارد و این نســبت می تواند 
وجوهی را در سینمای دینی برجسته تر کند. ظرفیت مفاهیم 
دینی این اجازه را می دهد که یک مفهوم معقول متخیل و از 
طریق حس به مخاطب منتقل شود و چون هنرمند با بخش 

احساســی مخاطب در ارتباط است، شاید زبان هنر بهترین 
ابزار باشــد تا مفاهیمی را که در مباحث  کلامی و اعتقادی 
نمی توانیم برای مخاطب تبیین کنیم به زبان هنر بتوان آن 

را منتقل کرد.
وی با اشــاره به آیه 16۹ ســوره آل عمــران گفت: خداوند 
ِ أمَواتاً بلَ  می فرماید »وَلا تحَسَــبَنَّ الَّذینَ قُتِلوا فی سَبیلِ اللهَّ
ِّهِم یرُزَقونَ«، شهدا زنده اند و نزد پروردگارشان  أحَیاءٌ عِندَ رَب
روزی داده می شــوند. ما مفهومی از مــرگ داریم که پایان 
حیات را می رســاند، اما به تعبیر آیت الله جوادی آملی آنچه 
را شــما از تفســیر و بیان عاجزید به هنرمند بسپارید و چه 

تعبیری برای این آیه بهتر از تابلوی استاد فرشچیان است.
اصولاً کار هنر ورود به رمز و رازهایی است که از طریق آن رمز 
و رازها می توان با ادراک حســی مخاطب ارتباط برقرار کرد، 
بنابراین نسبتی بین مفاهیم دینی برای تبدیل آن به مفاهیم 
قابل درک وجود دارد، لذا آثار مذهبی ظرفیت بسیاری دارند 
تا دستمایه هنر شوند. در تاریخ هنر هم اگر نگاه کنیم آثاری 
که در ســاحت دینــی خلق و یا در اماکــن دینی نگهداری 
شــده اند ماندگارتر بوده اند، مانند آثار هنری که در غرب در 
کلیساها بوده است، لذا این ظرفیت خوبی است که می توان 

برای تولید آثار هنری به  ویژه نمایشی استفاده کرد.
در ساخت آثار دینی، هنرمندان با چالش های بسیاری مواجه 
هستند که بخشــی از این چالش ها ممیزی است و بخشی 
ناشی از آن است که سینمای دینی با ظهور انقلاب اسلامی 
شکل گرفت و سینمای نوپایی ست، لذا فرصت تجربه وجود 
نداشــته و هنرمندان نیز حق اشتباه نداشته اند که این جزو 
موارد ناپســند مدیریت فرهنگی بوده و فرصت اشتباه کردن 
را برای سینماگران علاقه مند به این مضامین و مفاهیم ایجاد 

نکرده است.
او در بخشی از صحبت هایش به فیلم »رستاخیز« احمدرضا 
درویش اشــاره کرد و گفت: اینکه اثر »رستاخیز« احمدرضا 
درویش پس از تلاش بسیاری برای ساخت به دلایل مختلف 
متوقف شــده و بلاتکلیف اســت، این موارد ضربه بزرگی به 
روح و روان و زندگی هنرمند وارد می سازد که جبران ناپذیر 
است، لذا از نواحی مختلف بدون اینکه حقی را برای هنرمند 
قائل باشند، وی مورد طعنه قرار می گیرد و این موضوع باعث 
می شود که هنرمند به  سمت کارهای ساده تر که حساسیتی 

هم ایجاد نمی کند، کشیده شود.

رضاداد تاکید کرد: حوزه دینی حوزه ای حساس است و این 
فرصت باید برای هنرمند فراهم شود و اجازه اشتباه کردن را 
به هنرمند داد و اگر فرصت اشتباه کردن را از هنرمند بگیریم 
نتیجــه آن بی علاقه گــی و بی میلی بــه کار در این حوزه ها 
می شــود و راهکار آن این اســت که زمینه سازی برای ورود 

هنرمند به فیلمسازی در این حوزه فراهم شود.
مشاور ارشد سینمایی کشــور اظهار کرد: بیشتر افرادی که 
در حوزه مفاهیم دینی کاری انجام داده اند از نتایج کار خود 
راضــی بودند، اما از برخوردی که با کار آن ها شــده رضایت 
نداشته اند و ســختی های کار باعث شده دیگر به این حوزه 

ورود نکنند.
وی در خصوص ســرمایه گذاری دولتی یــا خصوصی برای 
ســاخت آثار دینی گفت: این ســرمایه گذاری باید در بخش 
خصوصی و با حمایت بخش دولتی باشــد که البته ساخت 
این آثار در بخش خصوصی نیز امکانپذیر است و از طرفی اگر 
شرایط درست باشد این فیلم ها بازگشت سرمایه معقول هم 
می توانند داشته باشند، اما این موضوع، نافی مسئولیت دولت 
نمی شــود و بهترین کار دولت تشویق بخش خصوصی برای 

سرمایه گذاری و تضمین بازگشت سرمایه است.
رضاداد در خصوص عینیت بخشــی به مفاهیم دینی تصریح 
کرد: متأسفانه در بخشی از فیلم هایی که قصد ورود به مفاهیم 
دینی داشته اند، نگاه کلیشه ای هم به نگاه عرفی اضافه شده 
است که یک بخش آن به انتظار نهاد سرمایه گذار از هنرمند 
باز می گردد، لذا نگاه سفارشــی به رشد مفاهیم دینی کمک 

نمی کند و در جاهایی به زیان تبدیل می شود.
این مدیر فرهنگی تصریح کرد:ورود به مفاهیم دینی سخت 
اســت، محدودیت در ســینمای دینی زیاد بــوده و یکی از 
مشــکلات فرصت ندادن به هنرمند اســت، از طرفی سینما 
پس از انقلاب چالش هایی دارد که آن ها را از پیش از انقلاب 
با خود آورده و بســیاری از مســائل در سینمای بعد انقلاب 
با آن چالش ها روشن نشده اســت که اوج این مسائل فیلم 
مارمولک بود. در حوزه سینمای دفاع مقدس هم برای اولین 
 بار نگاه متفاوتی در فیلم »لیلی با من است« شد، در حالی که 
ذات هنر نگاه متفاوت است و همین نگاه متفاوت، وجه تمایز 
نگاه هنرمند با سایر نگاه ها است؛ از طرفی در سینمای دینی 
احــکام و آداب در دین به هنرمند اجازه عبور از این احکام، 

آداب و  نگاه متفاوت را نمی دهد.

پروانه معصومی: نیاز نیست بارها نماز خواندن یک 
فرد را به تصویر بکشیم

اما زنده یاد پروانه معصومی در اظهارنظری درباره ســینمای 
دینی گفته بود: بســیاری از افراد نیاز دارند برخی حقایق را 
ببینند تا باور بیاورند از این رو سینما با تصویر معارف دینی 
و رضوی می تواند زمینه آشــنایی آنها را با بسیاری از حقایق 
مذهبی فراهم کند اما به شــرط بیان ساده و دلنشین نه با 
گرفتار شــدن در پیچ و خم هــای رازآلود و اعجاب انگیز که 
باورپذیر نیست! اما معمولا وقتی قرار است شخصیت بزرگ 
دینی مذهبی ار تصویر کنیم همیشــه صحبت از رمز و راز 
است و یا اگرچه اقتضائات هنر تصویری باعث می شود اما گاه 
چاشنی هایی به اینگونه آثار افزوده می شود که جذاب نیست.
او همچنین گفته اســت: اگر در سینما دست از رابطه بازی 
و دوســت و رفیق بازی برداریم به ســینمای طراز نزدیک 
می شــویم؛ البته لازم نیست حتما برای دینی کردن سینما 
بارها نمــاز خواندن یک فرد تصویر شــود بلکه زیبایی های 
اخلاقی اگر در لنز دوربین بنشــیند آنگاه مخاطب را درگیر 
می کند و ســینما هم از این ولنگاری که رهبر معظم انقلاب 
به آن اشــاره کردند، رها می شود! الِمِان های مذهبی باید در 
سینما به درســتی به کار برود؛ برای مثال من بارها گفته ام 
زمانی بانویی چادری را می بینم و در دل می گویم: کاش! این 
چادر را بر سر نمی کرد چراکه چادر او با حجاب درونی همراه 
نیست!، در سینما هم المان های مذهبی باید واقعی و اثرگذار 

طراحی شده و به کار رود تا اثر لازم را بگذارد.
بهروز شعیبی کارگردان هم در اظهارنظری در سال های قبل 
گفته است: معمولاً در سینمای دینی وقتی که فقط به طرف 
شــعارها و المان های بیرونی رجوع می کنیم و می خواهیم 
پیام ها را به صورت مستقیم بگوییم، دچار کلیشه می شویم. 
برای گفتن یک پیام دینی لازم اســت از ظرافت بیشــتری 
در قصه گویی مان استفاده کنیم. بنابراین فیلم دینی تعریف 
گسترده ای دارد و به فیلم هایی که المان های مذهبی دارند 
محدود نمی شــود. این کارگردان بــا بیان اینکه فیلم دینی 
را نمی توان در قالب محــدودی گنجاند، گفت: فیلم دینی 
بیشــتر از همه چیز با روابط انسانی و اعتقادات فرد کار دارد 
تا المان های مذهبی. تجربه نشــان داده است فیلم هایی با 
مخاطبان ارتباط بهتری برقرار کردند که بیشــتر به روابط 

انسانی تلنگر زدند و این گونه روابط را یادآوری کردند.
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گروه فرهنگی  »تمســاح خونی« را در جشــنواره فیلم فجر ســال 1402 به 
تماشا نشستم و از دیدن آن لذت بردم، فیلم جذابیت  دارد، بازی ها عالی است و 
یک کمدی خوب از آب در آمده که بیننده پس از تماشــای آن با رضایت سالن 
ســینما را ترک می کند. در میان فیلم های کمدی وجود دارد که سعی می کند با 
شوخی های رکیک و زننده بیننده را به خنده وا دارد، در حالی که تمساح خونی 

از این اشتباه مبرا است. 
در همین زمینه،  پدرام افشــار نویسنده فیلم سینمایی »تمساح خونی« با اشاره 
به حساسیت جواد عزتی برای اســتفاده نکردن از شوخی های رکیک گفت: این 
شــکل شوخی ها خط قرمز جواد عزتی بود و با وجود سخت شدن خنداندن تمام 

تلاشمان این بود که یک کمدی سالم و خانوادگی بسازیم.
فیلم ســینمایی »تمساح خونی« اولین ساخته جواد عزتی است که این روزها در 
اکران نوروزی ســینماهای ایران درخشیده و رکوردهای خوبی را در گیشه به جا 
گذاشته اســت.متن و نویسندگی »تمساح خونی« یکی از نکات مثبت آن است، 
در همین رابطه پدرام افشــار نویســنده این فیلم سینمایی در گفت وگو با فارس 
در رابطه با ژانر »تمســاح خونی« گفــت: این فیلم تلفیق دو ژانر اصلی کمدی و 
اکشن هستش و رگه هایی از ژانرهای کمدی بزن بکوب و کمدی رمانتیک را هم 
در خودش جای داده اســت و تمام تلاشــمان را کردیم که توازن بین کمدی و 

اکشن را حفظ کنیم و صرفا اینطور نباشد که فقط مدعی کمدی اکشن باشیم.
ریسک کردیم اما نتیجه گرفتیم

وی در رابطه با ریســک پذیری تیم تولید در این فیلم گفت: اینگونه آثار ریسک 
بیشــتری دارند ولی وقتی براساس فرمول ها و بر اســاس قواعد ژانریک حرکت 
می کنیــم و این نکتــه را در نظر می گیریم که مخاطب امــروز و ذایقه  مخاطب 
حتــی در کمدی خوراک ســالم و جدید می خواهد؛به نظر با این نگاه می شــود 
این ریســک را انجام داد و اتفاقا نتیجه  هم گرفت.افشــار در رابطه با ویژگی های 
متن »تمســاح خونی« گفت: تمهیداتی که در متن اندیشه شد این بود که مدل 
شــوخی های فیلم مخاطب پســند باشــد؛ از طرفی یکی از مهم ترین مولفه های 
این ژانر ضرب آهنگ بالا اســت و تمام تلاش ما در طول نگارش فیلمنامه حفظ 
ضرب آهنــگ بالا بود،  در واقع در کنار کمدی بــودن کار این حفظ التهاب برای 

تولید حایز اهمیت بود.

مضمون اخلاقی و اجتماعی فیلم در جریان داستان وجود دارد
نویســنده »تمســاح خونی« در رابطه با مضمون این فیلم و اشاره ای که به وجه 
منفی تصور یک شــبه پولدار شــدن دارد گفت: تم و مضمون فیلم و حرفی که 
قصــد بیان آن را داریم،  بــرای ما حایز اهمیت بود و اگر دقت کرده باشــید تم 
این فیلم اینطور نیســت که فقط در پایان کار به نتیجه برســیم ما این مضمون 
اجتماعــی و این مفهوم را تلاش کردیم که از ابتدای قصه تا پایان قصه از طریق 
حوادث داســتان نشان بدهیم که این بحث یک شب همه چیز را خواستن و این 
ســمی که این روزها در فضای مجازی وجود دارد و افرادی با دســت گذاشــتن 
روی نقطــه ضعــف جوانــان و ایده های خیالی ای که نشــان میدهنــد و آن ها 
را ترغیــب می کنند به اینکه کارهــای کاذبی انجام بدهنــد را نقد میکند، این 
مفهــوم هم در طول جریــان قصه وجود دارد و تنها به پایان آن بســنده نکرده 
اســت.وی افزود: این فیلــم دارای یک تم اصلی و تعدادی تم فرعی اســت که 
بــرای مثال یکی از تم های فرعی آن نشــان دادن آدم های لایقی اســت که در 
جایگاه درســت خودشان در جامعه نیســتند و یا بالعکس انسان های نالایقی که 
در جایگاه اشــتباه قرار دارند و خب این هم یکی از تم های دیگر این کار اســت 
 که بســیار برای ما مهم بود که کنار روایت قصه این مفاهیم هم در دل داســتان 

وجود داشته باشد.

تمام تلاشمان بر ساخت یک کمدی سالم خانوادگی بود
پدرام افشــار در رابطه با برخی انتقادات به »تمســاح خونی« که آن را فیلیمی 
با شــوخی های غیر اخلاقی می دانند گفت: به نظرم این نظر عجیبی اســت،  تمام 
تلاش ما این بود که یک کمدی ســالم و خانوادگی بســازیم. دو حقیقت وجود 
دارد کــه ایــن نظرات را رد می کند،  اول اینکــه از روز اول نگارش فیلمنامه من 
متوجه شــدم که شــوخی های رکیک خط قرمز آقای عزتی اســت و اصلا دلش 

نمی خواست به این سمت حرکت کنیم؛ هرچند می دانستیم که خنداندن خیلی 
ســخت می شــود ولی هم نظر و متعهد شــدیم که به این سمت کشیده نشویم 
و چیــزی که این نکتــه را تایید می کند نظرات اکثریت مــردم و خیلی دیگر از 
منتقدین است که فیلم را دیده و تمساح خونی را فیلیم بدون شوخی های رکیک 

و یک فیلم خانوادگی می دانند.

وقتی هوش عزتی در کارگردانی موفق می شود
وی در رابطه با دلایل موفقیت »تمســاح خونی« در گیشــه نوروزی گفت: فکر 
می کنم که عوامل متفاوت و متعددی بر روی موفقیت یک فیلم مؤثر هستند، از 
همدلی یک گروه هشــتاد تا نود نفر بگیرید تا انگیزه های هر کدام از عوامل برای 
نشان دادن خودشان در کار؛ به هرحال تمامی عوامل احساس می کردند که این 
کار یــک بوی متفاوتی دارد و جایی برای این وجــود دارد که در عین اینکه در 
خدمت فیلم باشند هنر خودشان را هم نشان بدهند. من فکر می کنم که عوامل 
متعددی در این موفقیت دســت دارند توی که راس آنها لطف خداســت و بعد 

هوش شخص آقای عزتی و شیوه  مدیریت آقای حجازی.

انتخاب کار سخت ویژگی خاص »تمساح خونی« بود
افشار در رابطه با تفاوت میان »تمساح خونی« و دیگر آثار کمدی سینمای ایران 
گفت: من تصور می کنم این مطلبی اســت که مخاطــب باید با نظرات خودش 
به آن پاســخ بدهد؛ اما نظر شــخص من این اســت که ما تمام تلاشمان بر این 
بــود کــه تمام مولفه های یک کمدی اکشــن را چه در فرم و چــه در محتوا به 
معنای واقعی رعایت کنیم؛ در مســیر تولید فیلم یک کار ســخت انجام شــده 
و مــن تصــور می کنم که آقای عزتی برای کار اولشــان می توانســتند حتی در 
همین ژانر کمدی یک کار بســیار کم دردســرتر و آســان تر را انجام بدهند اما 
برای کار اولشــان ســنگ بزرگ را برداشــتند و واقعا خیلی محکم و مصمم پا 
در میدان گذاشــتند.وی در پایــان گفت بعضی از پلان هایی کــه در کار وجود 
دارد پلان های جدیدی در ســینمای ایران اســت و تصــور می کنم که این خود 
 انتخاب کار ســخت و اجرای کار سخت یک تفاوتی بین این کار و کارهای دیگر 

ایجاد می کند.

نویسنده فیلم از سختگیری های جواد عزتی گفت

طنز تمیز در »تمساح خونی«

شاعر و ذاکر اهل بیت  )ع(
سیرنگ احمدزاده

خبـــر

ضرورت ها و چالش های سینمای دینی 

شعار ندهیم


